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Contestarà a la pregunta formulada, ja en la seua totalitat, 
l’honorable conseller.

Quan vosté vullga, conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, president.

Gracias, señoría.

Si me permite, al principio, hay una cosa que me ha 
sorprendido: que una diputada de Vox esté felicitando 
al gobierno de Cataluña, formado por independentis-
tas. (Veus) No lo sé, pero bueno, supongo que sus razones 
tendrá.

Yo creo que lo que he intentado no es que la Generalitat 
no haya hecho su trabajo. La Generalitat lo ha hecho, ha 
valorado, como otras muchas ofertas que hay, no solo a la 
Comunidad Valenciana, sino que van a otros territorios para 
instalar este tipo de acontecimientos, y no creo que haya-
mos en ningún momento dado la imagen de no querer ser 
sede de determinados acontecimientos, determinados even-
tos de carácter internacional, ni mucho menos, ni mucho 
menos.

Yo creo que la obligación siempre es escuchar, valorar y, 
luego, decidir. Pero, mire, si usted me hubiera dicho que 
no hemos organizado nada ni ha devenido ningún acon-
tecimiento importante de la Comunidad Valenciana y que 
pasaba la Copa América y también hemos dicho que no, 
podía entender un poco su argumentación. Pero están el 
Benidorm Fest, los Premios Goya en la ciudad de Valencia, 
Valencia capital mundial del diseño, la capital europea 
del turismo inteligente, la capital mundial de los museos, 
también el campeonato del mundo de Moto GP, los Gay 
Games y la Copa Davis que se celebrarán también aquí, en la 
Comunidad Valenciana.

Por lo tanto, yo creo que sí que se hace un esfuerzo para 
conjugar los intereses… Y usted lo hacía como si hubiéramos 
perdido una oportunidad. (Veus) Pues, oiga, oiga, yo perder, 
perder, una vez haces…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

…el análisis, y lo que le digo yo, esto es: beneficios que 
pueda obtener la Comunidad Valenciana y costes para las 
arcas públicas, si no cuadra, si no son mayores los beneficios 
que el coste para las arcas públicas, cualquier gestor, cual-
quier gestor diría que no es. Y, sin duda, prefiero una cosa, 
prefiero tener a Volkswagen que a la Copa América.

Gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

I passem, senyories, finalment, a l’última pregunta –i amb 
esta pregunta finalitzarem el ple–, que formula l’il·lustre 
diputat Ferran Martínez al conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic.

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyor president.

Senyor conseller, com hem vist abans, novament portem 
uns mesos en què el debat sobre el nostre model turístic 
ha girat pràcticament en exclusiva entorn de la taxa turís-
tica. S’ha fet molt de soroll per part dels grups de l’oposició, 
però, des del nostre punt de vista, creiem que és convenient 
no quedar-nos atrapats en eixa bombolla perquè, certament, 
en l’àmbit del turisme, tenim molts altres reptes i compartim 
amb vosté que el turisme és un sector enormement impor-
tant en el nostre país.

La llei de turisme del 2018 reconeix a Turisme Comunitat 
Valenciana com la ferramenta fonamental de què disposa 
la Generalitat Valenciana per abordar els reptes presents i 
futurs del sector. Una entitat que, com vosté ja ha fet palés, 
a més, ha fet un esforç enormement important durant 
l’etapa de la pandèmia, vehiculant les ajudes que havien 
d’arribar a les empreses i treballadors del sector: pla Resistir, 
el bo viatge, les ajudes específiques a l’oci nocturn…, vehi-
culant totes aquestes ajudes a un sector que, com ja s’ha dit, 
s’ha vist especialment afectat per la pandèmia.

Però, des del nostre punt de vista, el que resulta para-
doxal és que una entitat amb tanta responsabilitat, amb una 
càrrega de treball creixent, perquè les dotacions pressupos-
tàries no han parat de créixer, es trobe, al mateix temps, 
amb una plantilla de treballadors minvant, que no poden 
abastar tot el que se’ls exigeix. Una entitat de què se’n van 
els treballadors, voluntàriament o perquè es jubilen, i això 
també genera un problema de relleu generacional, perquè 
els treballadors que porten més temps en l’entitat no trans-
meten els seus coneixements als nous treballadors que 
pogueren hi arribar, i també perquè no se’ls reconeixen els 
seus drets com a treballadors, fins al punt que, a dia de hui, 
hi ha un recurs de cassació, admés a tràmit en el Tribunal 
Suprem, perquè se’ls reconega la carrera professional.

Vull donar-li algunes xifres al respecte sobre l’evolució de 
l’entitat. En 2010, Turisme Comunitat Valenciana disposava de 
223 treballadors i un pressupost a gestionar de 65,3 milions. 
En 2015, el personal de l’entitat va abaixar a 183 treballadors 
i a un pressupost de 31,9 milions; és a dir, el Partit Popular 
va retallar la meitat del pressupost de Turisme Comunitat 
Valenciana, supose que això deu ser un exemple de la turis-
mofòbia de què tant se sent parlar hui. En canvi, en l’any 
2021, hi ha un canvi de tendència important, perquè el pres-
supost quasi que es triplica i arriba als 96,9 milions, incloent 
les ajudes a l’oci nocturn, però el nombre de treballadors 
continua disminuint fins als 171. És a dir, el balanç d’aquesta 
dècada és que el personal es reduïx en un 23,31 %, mentres 
que el pressupost a gestionar s’incrementa en un 48,36 %.
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Aquesta situació, des del nostre punt de vista, fa que la situa-
ció de l’entitat siga cada vegada menys sostenible i creiem 
que s’ha d’abordar i resoldre-la el més aviat possible i ha de 
donar-se una solució que al nostre entendre passa, almenys, 
per tres punts: el primer, la conversió de Turisme Comunitat 
Valenciana en un organisme autònom, integrat en el sector 
públic instrumental; el segon, el reconeixement dels drets 
i prestacions dels treballadors; i el tercer, l’increment de la 
plantilla, que en aquest sentit cal reconéixer que l’OPE anun-
ciada pel Consell diguem-ne que és important, en el sentit 
que preveu incorporar cent places fixes que cobririen els cent 
llocs de treball temporal que hi ha actualment, però no supo-
saria una ampliació, en canvi, de la plantilla.

En definitiva, s’està produint, com ja s’ha dit i com està cons-
tatant també la patronal del sector, una recuperació accele-
rada del turisme a la Comunitat Valenciana. Estem persua-
dits que el futur del sector turístic passa per la sostenibilitat, 
com el futur de molts altres sectors, com pot ser el calçat 
o l’automòbil, i que la sostenibilitat, lluny de ser un atac al 
turisme, és precisament la via que li oferix una via de desen-
volupament. Per tant, necessitem reforçar aquelles institu-
cions que tenen encomanades la responsabilitat de portar a 
terme les polítiques del Consell en matèria de turisme i això 
ens porta a formular-li la següent pregunta: ¿quines són les 
actuacions previstes pel Consell per a millorar la situació 
dels i les treballadores de Turisme Comunitat Valenciana?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Esta pregunta serà contestada per l’honorable conseller i 
amb la seua resposta culminarem este punt i el conjunt del 
ple a una hora més que prudent.

Quan vosté vullga, conseller.

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Gràcies, president.

Moltes gràcies per la pregunta.

És de veres que la millora de la qualitat de les condicions del 
personal tant del sector privat turístic com del sector públic té 
molt a vore amb eixe motor, eixa cogovernança entre els dos 
àmbits. Jo crec que és fonamental i cal avançar en eixa millora 
de la qualitat laboral dels treballadors i treballadores, que sap 
molt bé, com ha dit, que Turisme Comunitat Valenciana és una 
entitat de dret públic integrat en el sector públic administratiu 
de la Generalitat en un sector fonamental, com hem parlat en 
l’anterior pregunta i com feia vosté menció…, el 15 % del PIB de 
l’ocupació de la nostra comunitat i també que ha passat molt 
mala etapa durant la pandèmia i encara no s’ha recuperat.

Pel que fa al personal del servei de l’entitat, d’acord amb 
el que preveu la llei de turisme, oci i hospitalitat de la 

Comunitat Valenciana, pot comptar tant amb personal funci-
onari com amb personal laboral, en el qual, en tot cas, la 
seua selecció, contractació es realitza mitjançant un procés 
selectiu basat, com no pot ser d’altra forma, en els criteris de 
mèrit, capacitat, igualtat i publicitat.

Respecte a la normativa del dret laboral, segons el Decret 
7/2020 de turisme, està adherit al segon conveni col·lectiu 
del personal laboral al servei de l’administració autonò-
mica des de l’any 1997 –abans se denominava Agència 
Valenciana de Turisme– i des de març del 2019, al 42/2019 
que regula les condicions de treball del personal funcionari 
de la Generalitat.

I sempre amb eixe respecte i diàleg que vol tindre la 
Generalitat en els drets de tots els professionals dels treba-
lladors i les treballadores de turisme s’està treballant junta-
ment amb eixos representants del personal per a arribar a 
acords sobre la manera més adequada de millorar en tot el 
possible la situació del personal laboral de l’entitat. Un pla 
de millora de les condicions de treball en el qual en estos 
moments s’estan perfilant propostes, per exemple, per a 
avançar també en matèria com el teletreball. A mesura que 
es vaja desenvolupant el procés de negociació, s’aniran 
concretant i articulant les propostes.

Una tasca en què defensem la negociació col·lectiva i els 
drets dels treballadors, que vosté sap que és un de les signes 
del Consell i tots els partits que formen el Botànic, i que 
té ja una relació de llocs de treball, que el mes passat es va 
començar a tramitar eixa nova relació de llocs de treball, 
pactada amb els representants dels treballadors per a facili-
tar les plantilles i ficar un poquet de seny en una distribució 
que necessitava tindre una actuació.

Tenim molts reptes per davant en eixa matèria, però, senyo-
ria, este Consell té clar el compromís pressupostari de l’en-
titat, que vosté feia menció. El capítol I d’aquesta ha expe-
rimentat un increment del 30 % des del 2015. És un volum 
molt important de recursos i ara –que jo crec que és la clau 
de tota la seua pregunta– la nova oferta d’ocupació pública 
on s’inclouen 100 places d’estabilització.

I jo crec que estos són els instruments: el diàleg amb tot el 
personal; avançar en la integració, modernització i eficàcia 
d’una entitat fonamental per a la Comunitat Valenciana.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Senyories, amb estes últimes paraules de resposta a la 
pregunta finalitzem el ple número 62.

Han fet vostés un gran treball.

És closa la sessió.

(S’alça la sessió a les 14 hores i 21 minuts)
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